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“SUBRAMANIAM, affirmed,
-39 years, dignal & Telecom-
~munication Inspector, Rail-
ways, formerly stationed at
Anuradhapura. . Now at
Madawatchchiya,

‘I was one of the ' Tamil
cailway officers who Wwas in
the rest room above the rail-
way station on the 17th night.
The room was guarded.
There were two incidents that
night. [he first incident was
at 8 p.m. Some persons
came into the rest room... and
assaulted some of the per-
sons who were inside and
looted some of the things,
wristlets, etcs

The constable
- on guard

‘Then the police and the
army personnel . came and

told wus that: this sort  of ©

thing will not occur ' again.
At that time the curfew was
on. Then the second incident
took place at about 11.30
p. m. Prior to that, a cons-
table was there with a gun.
‘He was placed there to guard
us. He started to threaten my
wife and children saying that
.Sinhalese thugs are going to
burn the place once the curfew
is lifted, and the police will
not be able to helpus. I can

SIVA-

wearmg his numeral s,

only the last number (‘) was

visible and he was delibera-
tely hiding the number with
his revolver.

‘My children got scared and
they were troubling me to
take themn away, but I had
no alternative. This constable
Spoke to me between the first
and ‘second, incidents. He
spoke in Sinhalese. My child-
ren understand Sinhalese and
that is why they got scared.

‘Then at 11.30 p. m. they
entered and smashed the
doors. We put off the room
lights so that outsiders will
not know where we are. At
that time the corridor lights
went off. At that time I was
lying. The smashed glasses
fell over me. I got up.

17 children
in the room

‘ ‘At that time there were 17
children inside my room and
four ladies and four men.

They all carried the children

and ran to the toilet. I also
ran there.- We closed the
toilet - door and watched
through the key hole.
heard the shouts - from other
rooms saying ‘we are assaul-
ted’. They were cries in pain.
Then about three people ente-

We

red our room and the police
and the army also came at .

about the same time. I heard
the sound of boots. 1 was
holding the door with one
hand and watching through
the key hole. In front of the
scation there is 'a mercury
lamp and thaz light is reflec-
ted into our room. I was able
to see what was happemng
inside the room.

Mr. Liyanage
was there

Q: Then what happened?

A: As the police came we
came out.

Q: The police came when
you were inside the room?

A: Yes. .
Q: They were on guard?
A: . Yes,

Q: How many entrances
were there? A: Oanly one.

Q: They could have caught
those people? A: Yes,

Q: Those people were also
inside the room? A: Yes,

Q: They were not caught"
Ai o ¥es.

“On both incidents if - the
security personnel were inte-

rested, they could have caught

- the culprits. There was only
one stair case. After the se- -

cond incident, as the security

| officers came in we came out.
- We came to the corridor.

‘I dared not
ask him’

Mr. Liyanage the S, P.is
known to me. He was there
with two or three police per—
sonnel. I went to explain to
bim the difficulty we were
having and to have ourselves
shifted to the Kachcheri. As
‘1 went to bim and waated to
speak to him he said *‘Shut
up Mi-ter. Don’t try to teach
us police work”

To Commissioner:

Q: Did you not ask him,
“What are you doing there”’?

!

olice work’

A: No. Idare not put a
question like that.

Q: Did he say anything?

A: He said,
thing when compared to what
has happened in Jaffna. This
is what Mr. Amirthalingam
wanted, and you are having
it. Go and compiain to Col.
Amirthalingam”

Q: That was the reply?

A: He just IJughed and
went off. -

Mr. Liyanage said that half

- the pulice constables had been

murdered in Jaffuva “and he
had sest his personnel to
Jaffna. He said “We don’t
have sufficient personnel to
guard”. He al,o said, ‘‘Sin-
halese girls are nailed (o the
walls in Jaffna”

Q: Did he say anything
else?

A: The
were lying there. No action
was taken to despatch them
to the hospital by the police.

Q: When S. P Mr. Liya-

nage said this, you were
present? :
A: Yes. The other rail-

way officers were present.

Q: There were other po-
lice officers present?
A Yeu

TERROR 1IN ANURADIAPURA

This is no-,

injured people. -

‘M. Sathasivam

was shouting’

Q: None of them attemp-
ted to send the injured to
hospital?

A: Mr. Sathasivam was
shouting asking the Army
officers to despatch him te
hospital.

Q: How was the injured
taken to hospital?

A: AnArmy officer came
there with some others. I
spoke to them and told them
that we were attacked twice
in the retiring room and it
was not safe for wus to stay
there and asked them to take
us to a safer place. The
Army officer said he would
despatch the injured to the
hospital and asked wus m
wait for some time.

“He later took’us © a
safer plice. The campus stu;
dents came fin buses in a
convoy. Some ladies and we
were taken in those: buses
to the Kachcheri.

Q:  The injured persons
were taken to the hospital
in an army vehicle?

A: Yes. The Tamil rail-
way, officers helpad to carry
the injured. The police did
not help.

‘The police
did not help’

Q: They were taken to the
hospital and later to the
Kachcheri?. A; Yes. .

I went direct to the Kach=
cheri. I was put into a bus
carrying girls, for security.
The students asked me whe-
ther we wanted a Tamil Nadu.
We were taken in the same
bus as the students. They
said, “After doing_all this
do you want a Tamil Nadu.
That was the impression I
got. I was takento the Kach-
cheri.

Q You were living in 2
‘heuse at Anuradhapura?

A: Yes. In the railway
quarters. I had my personal
belongings there.

(continued on page 3)



2

T he Sansoni Commission Evidence

December 9, 1978

“A.S.P. CHANDRA MENDIS HELPED

MANY PEOPLE IN DISTRESS °

Continued from
last issue)

Then I went and spoke to one
of the police officers to get
his help to go to Mr. Silva’s
residence and he obliged.
Owing to the prevailing - sit-
uation, I was able’ .to take
only one suitcase. I left the
house with my wife and sister-
in law to go to Mr. Silva’s
house- My father-in-law did
not come with us. He was
in the house. ‘

‘A.S.P. Chandra
Mendis helped us

After that, Mr. Silva and
his son came to my house t0
. take my father-in-law. We
stayed on the 17th night at

MANIAR SINNIAH —
SITHAMPARAPIL: Al

Affirmed. 63 years, Pensioner,

residing in Colombo;
161, Malay Street, Colombo.

Q: You are a retired Go-
vernment Servant on pension?
A oYes : :
Q: On the 16th you tra-
velled to Tellipallai from
Colombo in the night. mail?
A Yes.

the train at Anuradhapura?
A Yes &

Q: What happened to you?

A: About six or seven
people. got .into the compart-
ment and they searched me
and one person pulled out
my shirt. There was about
Rs. 250/- in the pocket and
my wrist watch wasalso in
the pocket. When the people
told me that people were
2ing searched 1 took my
wrist watch- and put that in
the pocket. I had a suit case
and a leather case where 1
kept my fountain pen and
books. Both the suit case
and the leather case Wwere
taken away. :

‘She treated
me well’

Q: Then you Were assault-
ed with the belt?

A: Yes' I was injured on
my forehead. It was bleed-
ing. Ilost my slippers also.
Then I was thrown out of
the train. 1 wasthrown away
from the train for about 50
yards. The assaulting took
place outside the station. I
walked to the station and
hid myself in the lavatory
till about 4-30 p. m. 1ill 4-30
there was shouting in the
jungle. After that I surrend-
ered to the soldiers who came
there.

“f¥ was taken to the hos-—
pital.
Tamil Doctor and a Sinha-
lese MNurse. She treaced me
well. Thereafter I walked
along the Rest House road.
A Sinhalese gentleman by the

Q: You were attacked in

1 was treated by a :

Mr. Silva’s house. While I
stayed in my friend’s house,
I was able to see things hap-
pening on the road. Idid not
see any incidents.

Then in the night at about
11. 30 p. m. the A. S. P. Mr.
Chandra Mendis came to Mr.
Silva's house and asked me
whether my family was safe.
With that, he went away. On
the following morning, on
the 18th till noon, we were
in the house. Then e left
Mr. Silva’s house. Thereafter,

we went to the refugee camp,

at the Kachcheri. From the
Kachcheri, I contacted Mr.
Mendis, A.S.P. and sought
his assistance to go home and
get certain valuables.

He with another police
sergeant Came with me to my
house and we found that the

house was completely looted.

They had gained access thro-:
ugh the back door and re-
moved all my things. We saw .

the broken almirah and some
pieces of furniture. Then we
returned to the camp and
stayed there. After dropping
me in the camp, Mr. Mendis,

A.S. P. helped many peopie,

who were in- distress-
Thereafter we left the camp

at about 8.30 p.m. in a

convoy of buses to Jaffna.

Commis ioner: Q: Who is

. Mr. Mendis?

A: He is an Asst . Super-
intendent of Police.

Q: You say, he was very
helpful?

A: Helbful to everyone, Sir.

I obtained a transfer to Pan-
datheripu on a temporary
basis on 11.11.77. I am
transferred to the Chest hos-
pital K. K.S. permanently,
but I am not released from
my present station, ' After 1
was transferred to Pandathe-
ripu, I went to Anurapha-
pura and collected my salary.
Rs. 350. was paid to me by the
Anuradhapura Social Service
Department, Apart from this
I was not paid any compen-
sation. I have suffered damage.
to the extent of Rs. 19,000/~
All my things were looted.

Questioned by Mr. R. Bala-
subramaniam.

My entire furniture, cloth-
ing and cookery utensils had
been looted. T have estimated
my entire loss at Rs. 19,000/
I saw the priest of the Kathi-

WA

rasan temple being attacked.

. To my knowledge the tempile

was not attacked.

Q: When you applied fora
transfer did you get ‘that
easily?

A: No, we, 1he displaced
officers formed a union un-
der the presidentship of Dr.
Balasingam. Dr. Balasingam
along with the Leader of the
Opposition interviewed  the
Hon’ble Minister of Health
and thereafter
transferred to Jaffna. I first
asked for Jaffna and they
gave me Matara. Then the
union intervened and I was
transferred to Pandatherippu.

Q: People who could not
get the assistance of higher-
ups have now been forced
to go to Anuradhapura and
work there? A. Well, some
have gone back.

63-YR. OLD PENSIONER’S

EXPERIENCES IN

name of Noel Ilangatilake
saw my injury and advised
me not to proceed and he
tock me to his house,

2 B N N i o

S

Mr. Nodl

- Ilangatilake’

“] wanted to go without
knowing what actually hap-
pened in the town. I went to
bis house.. Even my shirts
were washed by Mr. Hanga-
tileke. I was given coffee and
meals by him.

Q: You came out with Mr.
Ilangatilake to get your
ticket revalidated  because
you wanted to travel to
Colombo?

A: Yes. I went to the
railway station.

Q: Mr. llangatilake and
you saw shops being looted?

A: The Chandra Stores
was looted Mr. Ilangatileke
told me that it wasa Tamil
shop. 'Policemen were there
talking to women. They were
watching when the shops were
being looted. They had guns

 with them but still they were

watching. Buses were stopp?,d
by the thugs and the Tamils
were pulled out of the buses
and assaulted. While I was
going I was pointed out as
a Tamil Mr. [langatilake sa-
ved me and he took meto
the railway station. There my
ticket was revalidated.

‘Pappa, it is
dangerous’

Q: Was everything quiet
at the station?

A: There was nobody there
except the Station Master.
it was about 10-30 a. m.,
on the 17th morning.

Q: You got your ticket
revalidated in the morning
at about 9 2. m., on the /th?

s,

Ao YU hen car bick
to Mr.© _gatilake’s house.
I was at to” have my
lunch th  vhen M. Jlanga-
tilake’s s ¢4came there and

said, “Pappa, it is dangerous
to keep this gentleman here.
They are secarching all U.C.
cottages for Tamils”.

“Then I was taken to the
Police Station by Mr. Ilanga-
tilake. Mr. Ilangatilake is
a retired man from the Kach-
cheri at Anuradhapura. He

knows all Police Officers. I
think the Inspector in charge
there refused to have me at
the Police Station.

o T A AT

A’PURA

A: Yes. They had a shop
at Wolfendhal Street. That
shop was burnt. Then as a
result of that we went te

.+ St. Peter’s College Refugee:
- Camp. e > P

me to the bus. At that time

there was a bus halted in front
of the Police Station. I got
into that bus and came to
Colombo. I had Rs. 50/-
hidden in a false pocket and
that was safe there.

A refugee in
Colombo

Q: After you went to
Colombo yvou stayed at Shoe
Road?

g e

came a refugee? “A: Yes.

Q: How much do you claim
as compensation?

A: About Rs. 1500/- I
applied to the G. A., for as-
sistance but nothing has been
heard. They never acknowled-
ged my application and they
never replied.

Mr. Kodeeswaran; I am call-
ing Kandappu Shaamugam.

|

1

KICKED ME WITH WS BOOTS

SITTAMPALAM RAGU-
NATHAN, affirmed, 22
years, Branch  Manager,
M. P. C. S. Mallawi.

Examincd by Mr. G. P. S.
de Silva.

‘On the 29th of August,
1977 I was, at about 8.30 a.m.
on my way to the M. P. C. S,
at Thunukai on my cycle.
I was . proceeding to the
MPCs to make purchases for
my branch depot. When [
was riding my bicycle, some
police officers came there.
I heard a crowd of
people running along the road
shouting that the police were
coming. Then I turned back
and*' looked and saw some
constableswith rifles behind
me. There were about four
or five. A constable came
towards me and gave mea

dig with the butt end of the
gun on my stomach.

(Commissioner:

Q: Did they come in a van
or a jeep?

A: In aland rover.

Q: Do you remember the
number of that land rover?

A: No.)

‘ThenI fell down. Then
another constable kicked me
with his boots.’ There was a
canteen close by. Iimmedi-
ately ran to that canteen and
took shelter there. Then they
trampled the biCycle. The
wheels of the bicyele were
dented. They damaged my
bicycle. I made a complaint
to- the A G. A. Thunukai.
1 made a complaint to the
MPCS also on the very day.
I have a copy of that comp-
laint at home. I will send
that copy to this Commission,

(Commissioner:

Q: Did you see the num-
ber of the policeman?

A: They had no numbers.

Q: Why did you not take
down the number of the Land
Rover?

A: The Land Rover was
parked about 50 yards away
from the spot where I was
assaulted, Sir.)

No questions by Counsel.

Mr. R. Balasgbramaniam:
If the A.G. A. Mr. Karthi-
gesu is summoned, he will be
of great assistance to Your
Honour.

Commissierner; We will see
what the complaint is befere
we take action.

only I was,
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LIYANAGE  SAID:

LS P CHANDRA

R R R e e e P iy S e e B X

DIS TOLD 1Y .

DR R R
(Continued from page 1)

“My family was in the re-
tiring room. My quarters
were looted. I went late and
found nothing left in my
quarters. About Rs. 43,000/-
worth of goods were looted.
All my life savings, jewellery
clothes etc. had been looted.
When 1 originally went to
the retiring room I took
some jewellery valued at
about Rs. 12,000/- and they
too had been looted. I could
not identify any one of the
iooters. Rs. 43,000/ includes
every-thing I lost. The Social
Services Department paid me

Fled om ~ur, but....

Rs. 300/-. The Govt. pro-
mised three months salary
loan. Though I applied for
it the Govt. did not pay it.
The D:partment did not
sanction it.

“On 14-2-77 the transport
MiniSter visited our area and
I gave him a wmemorandum.
I asked for a transfer to
jaffna. If I got that trans-
fer 1 would have got the
railway bungalow at Jaffna.
In August 1 applied for the
transfer. I was denied as I
had been in Jaffna earlier.
In certain other departments
that condition of having

P i

T 513 B 180

ear of Police

attacks’

MOORTHILINGAM SIVA -
LINGAM: Affirmed: 40years
Programming Officer, District
Labour Office, Jaffna.

Q: In August 1977 where
were you?

A: I was attached to the
Anuradhapura District La-
bour Office.

> Q: You were residing there

with your wife and 3 children?
A Xes
Q: Your wife's family
comes from Anuradhapura?
A: Their family had been
there for about 75 years.
Q: Her father wasa bu-
sinessman? A: Yes.
Q: His business was at-
tacked in 19582 Az e
I heard of disturbances
on the morning of the 17th
in August 1977. Before that
I went to the Bank Town
area. While T was in the
Bank Town area I went to
yekrishnan & Co. I was told
a mob was creating distur-
bances. 1 ‘went home and
came to office and told my
Assistant Commissioner o f
Labour that the situation in

town was unsafe for Tamils.
I told him that thugs were
getting ready to attack the
shops in town.

A little later my Asst.
Commissioner of Labour got
information over the telepho-
ne stating that Jekrishnan &
Co. was being attacked. I
was there a while earlier.
I proceeded home. My wife
and children were there. We
waited inside the house
having closed all the doors
and windows. We were in-
side.

‘““About noon I went to
Vivekananda Society close to
my house - about 300 yards
away. I saw a crowd of
about 100 young boys armed
with clubs. They were com-
ing from Kurunegala junction
side towards Kathiresan tem-
ple. I was frightened. I went
back home because my wife
and children were there.

Mr. Niles: Q: Then what

happened?

A:  Then a little later I
heard three gunshots. On in-
quiries I found that those
shots were fired by the Po-
lice in the air to disperse
the crowd who :were trying
to attack the Kathiresan Tem-
ple. Those young boys scat-
tered.

s

olf unsafe, for

worked earlier at a particu-—
lar station' was overlooked
and transfers were given. I
was denied a transfer to
Jaffna. ;

‘1 approached the Minister
through the M. P. Jaffna.
The Railway has not over-
looked the fact - I 'was in

Jaffna earlier. The Minister .

promised the M. P. that I
would get Jaffna. -1 was un-
able to trace the letters in
the Ministry. As such 1did
not get a transfer to Jaffna.

Q: If the police had dene
their d uty properly
would not have happened?

these .

=2 =

‘ Half the Police constables
have been murdered in

Jalfna’

¢ Sinhalese girls are nailed
to the walls in Jafina -

*Nothing serious has
,ha;ppened in Jaffna... iled
I remained in A pura. ¥
would have checked ali
these onthe 17th morning

igself’

A: Yes.
Q: The looted goods could
have been recovered? A: Yes.

“I went to the police sta—
tion to ideniify my goods
from the Jooted goods,
there was nothing of my goous.
1 went te the Anuradhapura
police station. The A.S. P.
Mr. Chandra Mendjs was at
the Kachcheri camp on the
18th morning. He was apolo-
getic. He told us that noth-
ing serious had happened in

W hat was left of the Ukkuwela Temple priest’s residence after August 77

but .

Jaffoa. He felt sorry for what
had happened. He said that
if be had been there he woulld
have checked all these om the
17th morning itself. The S.P.
and the A. S. P. (1) were both
in Jaffna. Mr. Chandra Mes-
dis and the S P. had been or-
dered to come to Jaffma. Rr.
Mendis had also come to Amnm-
radhapura. He said that if be
was there on the 17th teorm-
ing he could have stopped all
these.

“Then .my\neighbour Ban-

dusena Perera thought that -

the shops in the town were
being attacked. He told me
that it was unsafe to stay
in the house and asked me
to go and stay in his house.
That night my family and I
stayed with Mr. Bandusena
Perera in his house.

“On the following day I
told him that it was unsafe
to stay in his house and his

- house also might be attacked

as I was staying there. I ask-
ed him to get help from the
Police or Army.. At about
10 o’ clock on the 18th morn-
ing the Army was brought
and I went with my wife
and three children to the
Police Station. ;

Q: Did you manage to
take anything with you?

A: 1 was asked to take
whatever I could possibly
take in one suit-case and I
took a suit case. We went

to the Police Station and then
to the refugee camp at the
Kachcheri.

Q: You have been trans-
ferred to Jaffna now?

Q: I have been given a

temporary transfer to Jaffna

for one year.

‘Unsafe even
there’
Q: After that what will

‘ happen?

A: From the Kachcheri
we were taken in a convoy
and I gotdown at Vavuniya
and went to Omanthai Ram-
paikkulam. There also Ifound
the situation unsafe. I saw
the proprietors of shops at
Vavuniya transporting their
goods in tractors. I was told
not to stay inthe house at
Rampaikkulam but to stay
in the jungle in the night.
.My family and 1 spent the
night in the jungle I ke other
people. On the 2lst I found

my way to Puliyankulam and
then to Point Pedro. My loss
is about Rs. 8400/-. My be-
longings were looted and they
were burnt. ;

Mr. Balasubramapiam:

Q. Ycu referred to Kathi-
resan Temple in your jevi-
dence?  A: Yes. ;

Q: Did you see the priest
of that temple? A: Isaw
the priest in the Kachchesi
refugee camp. He was as-
saulted and he was injured.
1 heard that the statue of the
deity was stolen and the tem—
ple. was damaged. -

When you were im
Rambaikkulam why were yom
in the jungle?

A: The shops in Vaveniya
were attacked. We got the
information that even the
neighbouring villages werc
not safe.

Q: Attacked by whom?

A: By the police.

Q: In fear of the Police
you were staying in the jungle?

A Yes.
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. KANDIAH APPAR':
Affirmed: 54 years: Clerk :
Chavakachcheri, now work-
ing in the Office of the S.
H.S. jaffna.

““I was hiding behind a
cupboard - a cabinet. One
Velayutham the senior Public
Health Inspector was there,
Mr. Sivasambu the person
" who died, Mr. Rajaratnam,
Mr. Sivasubramaniam and
others were also there. The
others jumped through the

‘ Q: You can give evidence window.’
in English? A: Yes.

Q. You were attached as
a Clerk to the S.M.S. Office,
Anuradhapura? A. Yes.

(To Commissioner :

Q: Where were you work™
ing?

A: At the Office of the
Supdt. of Health Services,
A’ pura. )

To Mr. Niles :

‘Don’t hit, don’t
hit, he cried’

Q: On 17.8.77 that was
your job? A: Yes.

Q: What happened in the
morning of that day?
A: I went for work.

“The crowd came and as-
saulted Mr. Sivasambu. Mr.
Sivasambu cried out, “Don’t
hit, don’t hit”. He was bleed-
ing. They assaulted Mr. Vela-
yutham. [ saw that. They as-
saulted with clubs. They saw
me behind the cabinet. They
pulled me cut and assaulted
me with clubs. I held my
right hand. I received blows
on my right arm. There-
after I fainted. Till about 10
minutes I did not know what
happened. ' ° .

Q: Then what happened?

A: T was in the office. I
heard of trouble in the town.

Mr. Nanayakkara’s -

advice

“Later Mr.Velayutham pull-
ed me and asked me to come
to the hospital for dressing.

Q: Then? A. We got down
I followed Mr. Velayutham.

our lunch. We did mnot go
out for lunch. We stayed in
the office. All the Tamils
stayed in the office. Our Chief
Clerk Mr. Nanayakkara said
that we should not go out
saying that he would take us
to the Chest Clinic for the
night. At about 4 he told us,

- Mr: Niles: Q: Then what
happened?

TERROR [N ANURADAAPL]

A: Yes. I am at present
attached to the S. H. S.
Office, Jaffna.

Q: What are the letters
that you have sent?

A: 1 was living at Wil-
liam’s Flat. All my belong-
ings were looted. When they
hit me they took my purse
and rings. Then I came home
and applied for assistance
from the Social Services De—
pariment. I have not been paid
anything whereas some have
been paid. 1 asked for my
salary from the S.H.S. They
have not paid me for Octo-
ber to Dec¢mber.

‘Medical Board
at A’pura’

“I have told the S.H. S.
that I am on medical leave’
They have asked me to come:
for a Medical Board at Anu-
radhapura. Itold them that
I am not in a position to
go to Anuradhapura. They
have written to me two letters.

Q: What is the value of
the damage that you have
sustained? 7

A: Only Rs. 5000/-. My
hand is fractured and Iam
not in a position to work.

‘me to go to

18

A: 1 got my transfer to
Jaffna from 1st January?

Q: From August where
were you? A: I was in
Jaffna ‘not working.

Q. When did you apply
for your transfer?
A: In September.

: Q: What was the deiay?

A: They did not give me a
transfer. I contacted Dr.
Balendra and they gave me a
warnsfer to Jaffna.

Q: After coming to Jaffna
did you apply to the Social
Services Department for
relief? g

A: I applied but I was not
paid anything.

Q: You also réferred to
the Medical Board being held
at Anuradhapura?

A: I was also asked to go
for a Medical Board to be
held at the Anuradhapura
Hospital. The letter requires
Anuradhapura
Hospitalon 9.3.78. 1 ‘am
unable to go there. I want
the Medical Board to be held
here in jaffna. I was treated
here.

‘HOSPITAL COOK WHO

“It is better to go to the

hospital and stay there™ " Mr. g~ A BT ES = R~ = - sy -~
Nanayakkara said he had been A : O ,
instructed by the S H.S. to : - B ’ ‘

take us to the hospitial. At
that time the Medical Su-
perrintendent was acting for
the S.H.S. Anuradhapura.

"JOINED IN ATTACK’

“We were taken in a jeep
to the hospital. Mr. Nana-
yakkara came with us. He
dropped us at the gate and
asked us to goand stay in Q: Were you able to walk?
the office room. He them * A: Velayutham helped me
left. We had no alternative to walk. When I went there-
but to go to the Office up— militarypeople werethere. They
stairs. We were there with took us to the M. S.’s bun-
the other Tamil Officers who galow. The M. §., directed me
were already there, We joined to go to the hospital and
them. get the wound dressed. Then

we were taken to the hos-

“Then 1 went to answer a pital by the military people.

A: I followed Velayutham
and we went to the ward.

call of nature by 7-30p. m. They treated us there, Then

1 saw from the window one the following morning we
Albert a clerk in the Anura- were taken to the Kachcheri
dhapura Hospital and Ukku by the army personnel. From
Banda the cook of the hos- the Kachcheri we were taken
pital and other minor em- as refugees to Jaffna.
ployees of the hospital whom
I knew but did not know
their names, in front of the 'They said: no
hospital within the hospital

bed, no mat’

premises close to the gate,
having a conference. They
were talking to each other.

Q: While you were in the
hospital that night were you
given any bed? A: No.
I asked for a bed. They
said that no bed was avai-
: lable. I asked for a mat.

“[ was frightened and came They said that there was no
and told my friends -and mat. Then the Station Mas-
said, “Even this placeis not ter from Cheddikulam said,
safe’”. We locked the doors- “This is our position.” We
We placed chairs against th® were in the verandah. Some
doors. Immediately we saw  labourers said that thers was
15 to 20 people rushing into no medicine ard that there

‘Jump out of
the- windows’

the room. They began te were no doctors.
assault. Immediately they :
came 'in the Tamil officers Q: Did you see Sivasambu?

said, ‘‘Jump -out of the win- A:
dows”, They said that in
Tamil. Then some of us jum-
ped out of the window. I
did no. jump.

He was there.

Q: The next morrping you
went -to the Kachcheri and
found your way to Jaffna?

Q: You are hoping to.do
farming now? AS =-Yes.

Mr. Bartlett: Q: Mr. Bala-
ratnam was also a clerk in
this hospital? A: Yes.

Q: There were 17 people
occupying this room?

‘A: Yes.
Q: Were you given your
food? A: Yes.

Q: By whom?

A: Hospital cooks.’

Q: Who made those ar—
rangements? A: Some of
the hospital clerks made ar-
rangements for our food?

Q: It was about this time
that you were having your
dinner that the attack on you
was launched by the same
employees? A: Yes:

‘One out of the
17 died’

. Q: In fact one of the
persons who was involved in
this attack was the very cook
who gave you food?

Al Xes.

Q: It would appear that
you were given food and
kept here in order to attack
you? Al Yes,

Q: They did not want you
to proceed to the Kachcheri?

A TS

Q: After that one outof
the 17 died? A:  Yes.

Mr. Balasubramaniam:

Q: When did you get your
transfer 'to Jaffna?

Commissioner’s
directive
Commissioner: I suppose.

you asked the Medical Board
to be held here? A: Yes.

Mt. Bartlett: They want
these employees to go to Anu-
radhapura to undergo a simi-
lar experience. Probably they
want to intimidate and harass
them. Your Honour will be
pleased to make an oOrder
similar to the earlier one stat-
ing that the Medical Board
be held here.

Commissioner: Why cannot
the lawyer write? Why cannet
he state that his client will
not be able to stand the ex-
perience he had earlier and
request that the Medical
Board be held in Jaffna.
Write something like that and
let us see what happens.

Mr. Bartlett: Your Honour
will be pleased to make the
order. Itis the Board that
has to make the order.

.- Commissioner: What happe-
ned last time?

Secretary: We wrote a letter

Commissioner: Write the
same letter in respect ¢f this
witness also.

.. They are Sinhalese

On Ang. 16

R e

Is & 18, 1977

My
Sinhalese
friends
were ,
holidaying
in Jaffna

Sinnthamby Maheswaran,

affirmed, 47 jears. Clerk.

Working in the District

Director’s Office. jaffna.

“In  August, 1977 I was
attached to the T.C O. Anu-
radhapura. On 16. 8. 1977 1
had to come tO jaffna, I left
Anuradhapura by 11. 30 a. m.
to come to Jaffna to attend
my niece’s wedding along with
my friend, who is a Techni-
cal Officer by the name of
Wijesekara, his wife and two
children, and our Ilabourer
called Velu.

Mr. Wijesekera’s friend also.
came with us. We all came
in Mr. Wijesekera’s car. We 3
reached Vavuniya at 2.20 p.m.
dlhen we came to Murukandi-
at 4 30 pimod e ;

flnspector. was
known to me’

“On our way between Va—
vuniya and Murukandi, I saw
a large number of army ve-
hicles and armoured e¢ars.
‘Then we went to the temple.
Then I saw a bus going
towards Jaffna. That bue
stopped at Murukandi. Thas
bus came from Anuradhapura.
{) saw policemen inside the

us. ;

“The Inspector who was
travelling in that bus was
known to me. He was attach-
ed to the Anuradhapura po=
lice. He told me that there
is trouble in Jaffna and that
he and his other policeman
are proceeding to jaffna. He
also told me that one police-
man wasshot dead and anoth-
er was warded in the jaffna g
hospital He also told me not *
to take Mr. Wijesekera to
Jaffna because there was
trouble’

“So, my friends got excit-
ed after hearing this story.
I told my friends not to get
worried because I am there.
1 told them ‘if anything hap-
pens to you in Jaffna, that
must happen over my dead
body’.

“In.the meantime, 1 saw
a bus going from Jaffna to
Anuradhapura, Inside the bus
I Saw a number of Govern-
ment servants including ladies
people

( Continued next page )
X
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(Continued from Page 4)
What the bus
Conductor said

«] spoke to them and they
told me that there is trouble
in jaffna. They did not tell
me that anyone of them was
assaulted. They did not tell
me that their houses were
looted. The bus conductor
showed me his ticket book
and said that his ticket book
had been torn by the Tamils
at the jaffna bus stand. He
was a Sinhalese conductor.

“] also saw two or three
lorry loads of furniture be-
ing transported from Jaffna
to Vavuniya. On the 17th I
attended my niece’s wedding.
It was held in the Divine
Life Society Hall, Naﬁllur. My.
Sinhalese friends attended that
" wedding.

“On the 17th my friends
and I went to the various
places. Nothing happened to
them. No one stopped me
and asked ‘why are Sinhalese
people going on (he road’.
On the 18th morning I went
to Naina Thivu. We went both
to the Hindu and the Budd-
hist temple. [inquired from
the Navy people who were
stationed there and they said
there was no truble.

Nagadipa
Priest

“I also spoke to the Bu-
ddhist Priest of the Budd-

+ hist temple and he also said
| there was no trouble. On the

19th morning, we MenLiS.. A: Byl 30@@1&%.{;@%23@22&? tmentl A e
Tellipallai“an came and they went in €onvoy. $ ;

He was
apura. He

Mr. Gananathan.
workingin Anuradh

about my quarters, he said

he was not aware. He asked

me to contact the Chief
Clerk, Mr. Ponnampalam.

“Immediately I came to
jaffna town 1 Went to my
Chief Clerk and asked him
about our house. He said it
had been looted at 5 p. m.
on the 17th. Immediately I
arranged with Mr. Wijese-
kera to go to Anuradhapura
I went in his car and arranged
for some escort on the 19th.

“When we came, there was
no petrol and we had to get
a permit for petrol. I went
to the Kachcheri Mr. Wije-
sekera and I met the Govt.
Agent. We told him the story
and wanted permit for petrol.
He asked me, “Why did you
come to Jaffna’’ He jumped
at me. [ told him we came

Léhe previous week.

‘Thought | was
Sinhalese’

- Q: Why did he jump at
you?
I was a

A: He thought

Sinhalese

Q: Finally did he give you
the permit? A: Yes.

“I got the permit and ob-
tained the petrol at 4 p. m.
at which time I went - with
Mr. Wijesekera and family to
Naga Vihara. Itis from there
the escort was arranged to
go to Anuradhapura. We were
inside the temple till 8. 30

been looted. When I inquired

The G.A. Mr. Lal Wijepala

p. m. Mr. Wijesekera and
others also continued to stay
there.

“As there were no buses
the convoy was to be on the
following, morning at 3. 30
a. m. The following morning
I came alone. Mr. Wijeseke-
ra and his family stayed the
night there. There were bis-
cuits freely available. I spoke
to one of the Army officers
and asked him how they got
biscuits. were He said the bis-
cuits were a part of the loot-
ed items. :

Buses went

in convoy

Q: The following day, after
some time they made arrange-
ments  to transport refugees?

A

Mr. Wijesekera went to Anu-
radhapura_and wrote to me.,
e ‘was asked to make a
entry at the police station.
1 went with the co-ordinating
officer and, he had arranged

an escort for 13 to Anura- .

dhapura and on that day we
went to Anuradhapura. We
went to the police station. to
identify our goods at the po-
liec station. Our goods were
not there. :

“Again 1 went on 30th Sep-
tember by bus to identify the
goods. We returned the same
day. I went to meet the S.P.
but could not. On the 12th
of October I went to meet the
S.P. I stayed there for a week-

“On the 12th October I
met Mr. Liyanage theS. P.
He wanted me to furnish the
names of the looters. I told
Mr. Liyanage that the children
of one Gunasekera a Techini-
cal Officer had looted our goods
I also told him that I saw
one of his sons wearing my
shirt. He asked me to furnish
further names of the looters.
I stayed there for one week.

Met the L G. P.
in Colombo

Q: Was Mr. Liyanage help-
ful to you? A: No.

) rep(;rted the matter to
the S.P. Jaffna, the co-ordi-

nating officer Anuradhapura,.

D.1.G. Range 2, L.G. P
Colombo and others. I sent
copies to the Hon’ble the
Prime Minister, the Minster
of Local Govt. etc. I have
not recovered any of my looted

taken action to recover them
for me.

‘I went three or four times
to Colombo and met the [.G P
Colombo and he referred the
papers to the D.I G. Range
1I. There was a conference
and at that conference they
decided to send an A.S.P. to
look into my case. I infoim-
ed S.P. jaffna also of my
loss. They have not taken any
action to recover my looted
goods. '

“I was living with my family
in that area for seven years.
I have lost all my household

goods. The police have not

goods. I gave a list of the

items I lost. I valued the
lost goods at Rs. 58, 868/-.
That is the total of the goods
I have lost. People were
arranging to murder me one
day. Some of our depart-
mental employees had arrang-

‘ed that.

‘Left a death
threat’

“On my table they had
written in English that they
would kill me. That was
written on the office table I
had at home. It was not

ENGINEER
HID IN THE

JUNGLE

KANDAPPU
MUGAM: Affirmed.

46 Years of age residing at
Vaddukoddai.

Q: In August, 1977 you
were working at Rajangana
in; the Anuradhapura District
as a Resident Engineer in the

SHAN-

Q: You were the local
o Head? A: Yesyte
Q: Many Tamil Officers

were working under you?

A: Yes. there were about
eight Tamil Officers.

Q: There were some Sinha-
lese Officers also? A: Alto-
gether about 30.

Q: You remember
August, 1977 A: Yes.

Q: In the morning on that
day you had gone out for
inspection? A: Yes.

17th

The Assistant

Engineer

Q: You returned after ins-
pection to your office? A:
Yes. T returned to the office
at about 1. 30 or 2 p. m. As
usual I returned and went to
my bungalow for lunch. Then
Mr. Navaratnam, the ASsis-
tant Engineer. came to my
bungalow and told me that he
could not procced to Anu-
radhapura’ In the morning I
had sent him to Anuradhapura
in a jeep. He said that he
stopped in Talawa because

" he could not pooceed further

as therewas trouble at Anu-
radhapura.

Q: Then what happend? A:
I finished my lunch quickly,
went to the office and told
the Head Clerk about the
situation. He also informed

me that assaults were going on.

Q: Then you told him to
go in the jeep to Thambuttu-
gama police and ask for an
esoort?

A. Yes. This was between
2and 3p.m.

Q: By that time was there
tension at your place at Rajan-
gana? A: Yes.

Q: That was why you asked
the Head Clerk to bring Police
guards? A: Yes, This place
is about four miles from my
office.

Q: You had the responsibi-
lity as the local head to look
after the safety of the officers
there?

w s

Inspector Joseph

sent 4 men

A: Yes. my Head Clerk
Mr Samarawickreme went to
the ‘police Station and met
Inspector Joseph. Then Ins-
pestor Joseph dropped in the
office and told me that there
was trouble in jaffna and
there would be trouble in
Anuradhapura.

Then I'saw a crowd. I told
this to Inspector Joseph and

_he said ‘I just chased them-
away’.

Then I asked him
‘what shallI do’. He said
‘you all get ready. I will go
to the police station and
send two jeeps,. I had five
jeeps and I released two
jeeps to the police.

Then four constables came
to my office before 3 p. m.
They guarded the four en-
trances of the Rajangane camp.
In this camp area, you find
the quarters of the other
officers including my quarters.
I asked them to guard the
area and inform me if there
is trouble. Then I went to

my office and later to my
quarters. I told my servant
to close all the doors and
the windows.

Then the second jeep
came with a Sub-Inspector
and a P.C. They told me
that they are taking all the
Tamil officers because it was
not sate for them to stay.
There were two pregnant wo-
men also. They told me that

written on the table in offfice
They had not removed the
table in my home, :

“They had damaged the
furniture and left them in the -
house. Thereafter I applied
for a transfer. In the mean-
time our Director of High-
ways gave me atransfer in
December 1977 to Jaffna. From
21.9.77 1 am working in Jjaffna
1 have not received any com-

‘pensation for my loss. |

applied to the Social Services
Department for assistance but
they did pay me anycom-
pensation. I did not have any
trouble regarding my salary.

RAJANGANE

they were picking the other
pehple and that they would
come to us later. so, the
S.L and P. C. weni to pick
the other staff from = their
quarters.

When they approached my
bungalow, one of the Tech-
nical Assistants, Mr. T. Bal-
endran who came to see me
was caught by the mob and
I heard Mr. Balendran shout-
ing. In the meantime, I saw
the police jeep coming. Then
I saw the crowd approach~
ing my bungalow. I thought
it is the appropriate time fo
me to leave the bungalow be-
cause I had faced simmlar
situations earlier in 1958 and
during the insurgency period

Inspector Josep

e SN AR AT SO S

rescued me

so, I and _the servant boy gan
into the jungle. That was a:
about Sp.m. From imside

_the jungle, I could moi sce

anything happening out.ide.
I heard the sound of breai-
ing windows and smashing
up of my car. The whole
night ~_I was ips_ictié: the jungie.

The following mornibg I
came up to the edge of the

_ jungle but not to the road.

While I was inside the jungie,
I saw a blaze. Later ¥ came
to know that they had set
fire to my car.

In the morning when I came
to the edge of the road I saw
one of our jeeps coming. ¥
@hought that was one of ows
jeeps given to the police.
Immediately I sent word te
the circuit bungalow boy whe
was just close t0 me and I
told him, if Mr. Joseph is in
the jeep, ask him to regcse
me. Mr. joseph was coming
in that jeep. He immediately
rescued me.

My loss about
Rs. 44,000.

Then I went to my quar-
ters along with him. I saw
my car fully burnt. I did mot
have the heart to go into the
bungalow because that would
make me more worried, It
was a well reconditioned
Austin 40 CL series car. The
present market valuc is 2-out
Rs. 24,000/-

- 1 also lost all my houschold

articles inciuding government

property. Al my valuable
things had been looted. I
have estimated the value of
my household’ articles at Rs.
20 000/- In  all,I have lost
about Rs. 44,000/- Icasaet
place any value to som: of
my - personal articles ané
‘books.
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M. P. C. S. MEN COMPLAIN OF
POLICE LAWLESSNESS

VYTHILINGAM AMBALA-
VANER: Affirmed.

Mr. de Silva: How old are
you? A: 39 years; I was
Credit Manager employed in
the Multi Purpose Co-opera-
tive Society at Thunukkai.

Q: How faris Thunukkai
from Mannar?

A: Close upon 37 miles.

Q: How far is Thunukkai
from Vavuniya?

A: 42 miles.

+Q: In August 1977 you
were the Credit Manager of
the Multi Purpose Co-opera-
tive Society at Thunukkai?

At Xes;

They entered

o e

the office

Q: On 29th August, 1977
you were at the M. P. C. S.

Office? A: Yes.

Q: On that day about 10
or 15 Policemen came to your
office in a Land - Rover?

AW @S mn tin F nten

Q: At about what time was
that? A: About8.30 in the
morning.

Q: Were they armeg:, with
rifles? A: Yes, they were
armed with rifles.

Q: Please tell the Commi-
ssion what those Policemen
did?

T T R S
Rajangane
Engineer

(Continued from page 5)

At 9.30 p. m. I was taken
by Mr. Joseph, Inspector, to
the Tambutugama po.llce
station Where we Wwere given
two rooms in the dormitory,
one for the ladies and one
for the men. All our staff
were living in those rooms.
Then the Inspector comman-
deered one of the buses,
escorted it by one of our
jeeps and sent us to the
Anuradhapura camp on the
11th afternoon.

Ia the camp, there was no
water and food. From there,
we were sent to Jaffna. 1 have
not returned to Rajangane
after 1 left on -the 17th
August. Now I am attached
to the Irrigation Department,
jaffna from 12th October. I
was asked to report to Rajan-
gane by telegram. Iseat a
registered letter saying that
I don’t have clothes and also
that 1 am frightened to 20

there,

So they summoned me to
the Colombo Head Office and
I explainea to them person-
ally about my inability to
get back to Rajangane.

—

A: In the first instance one
policeman enmtered the buil-
ding. I was seated at the
entrance. In slang Tamil he
asked me to come out.
Through fear 1 got up from
my seat and went further in-
side the office. Again three
other policemen entered the
office and called out for me.
At that time there were six of
us in the office; two ladies,
two other employses and a
customer,

Q: Did the constableassault
you? A: Yes. Excluding the
two ladies the customer and
the oiher employees Were
assaulted. They held the rifle
with muzzle end and hit us
with the butt end.

Q: Were you injured?
A: Yes. :

-Q: Did those constables
speak to you?

A: They did not say any-
thing. While assaulting Wwe
told them that we wer¢ emp-
loyed in the M. P.C.S.
While they were assaulting a
ring dropped down and they
took that also. When they
went out of the office they

four miles away were assaul-
ted. Some cash and coupons
were taken away.

‘I complained
to the A. G, A

Commissioner: Q: Did you
complain to anybody else?

A: I complained to the
A. G. A. Thunukkai.

Q: When did you complain
to him?

A: On the same day.

Q: Did he take down ’ your
complaint? :

A: He asked me to go and
complain in  writing and I
gave the complaint in writing.
His office is only 150 yards
from the M. P C.'S,

A: Icame to know that the

Army Personnel had assaul-

ted the priest and that he had
been admitted to hospital.

Mr. G. P. S. de Silva calls:

VYRAMUTHU SIVARAJAH
affirmed, 24 years, Clerk’
M. P, C. S. Thunukkai.

‘In  August, 1977 I was
employed as a clerk at the
M. P..C.S. Thunukai. On the
29th of August last year, at
about 8.30 a. m. 1 was on
my way to work. I was ri-
ding my bicycle. When I was
about 50 yards away from my
place of work, some police
officers came in a land rover

‘Smashed up
the bicycle’

Commiss:oner: Q: Did you

take down the mumber of the -

Land Rover?

‘A: No, in the excitement,

I did not observe the number.

Q: Have you seen those
men before? A: Neo, Sir.)

‘They then smashed up the
bicycle with their rifles, put
the bicycle on the road and
drove the Land Rever over-
the bicycle.

(Commissioner:)

Q: Where did they come

from? A: They are from the
Mannar police.

Q: How did youknow that?

_A: They came from the
direction of Mannar.)

Mannar is close upon 40
miles from Thunukai, I made
a complaint to the  Asst.
Government Agent. This inci-
dent happened at 8.30 a. m.
and by about 10 a, m. I made
my complaint. I don’t have a
copy of that statement. The
name of the A.G.A. is
Karthigesu. He is stil the
Thunukai A. G. A.

‘Policemen in Land Rover. came

from the direction of Mannar’

Q: Have you got a cop);'. of
that complgfnt? £

dragged the bicycles belong-

They had no

‘numerals

Commissioner: Q: Did you
know them?

A: They appeared to be
policemen not from that area.

Q: Have you noted their
numbers?

A: They had no numerals
on them.

Mr. Balasubramanpiam:

Q: You said that this happe-
ned at Thunukkai? A: Yes.

Q: Under whose A. G. A.’s
Division does it come?

A:A.G. A. Thunukkai.
Q: Who is the G. A.

A: This comes under jaffna

District. ‘

Q: You said that they
smashed the bicycles when
they got out after the assauit?

A: Yes.
Q: What did they do?

A: When they got on to
the road they assaulted the
cyclists who went along the
road and smashed the bicy-
cles putting them on the road
and then they drove the Land
Rover over the bicycles. Two
bicyclés were put inside. the
well that was there.  °

Q: Were ' the! ‘officers in
other-M. B. C. S. also-assaui-
ted? A:1 heard that the
employees of Vavunikulam
M. P. C. S., which is about

KYes?m; t brm;ETﬁ ;

it here. >

Q: Dig'a&yﬁoay hold - any
inquiry? :

A:Sofaras Tam aware
the A. G. A, has written to
the G. A., Jjaffna and he has
also informed the Police au-
thorities at Mankulam,

@Q: Was any inquiry held? .

A: Nobody came for in-
quiry. We made representa-
tions to the Union.

Commissioner: Follow this
up. If the A. G.A., had in-
formed the Police and if the
Police have not taken action
1 like to know why.

Mr.de Silva: Let us see

the copy of his -complaint
and see what he has Wwritten.

Witness: I have to go back
and bring the copy of the
complaint.

Q: Can you post it to the
Secretary here?

AsYes

‘Commissioner: After thisa

further inquiry must be held
in this matter.

‘Temple priest

assaulted’

Mr. Balasubramaniam:

Q: You said that an inci-
dent happened at Vavuni-
kulam? .

Az Yesy

Q: There is a Sivan Temple
at Vavunikulam?

S AT Yes

Q: Do you know what hap-
pened to the Priest of that
temple?

and stopped me. At that time

_the lorry driver of the MPCS

also came withaue in the.same
bicycle. In Sinhalese the
eonstables asked me where I
was going. As I could not
speak - Sinhalese, the driver
answered in Sinhalese = and
said that we are going to
work at the MPCS. Then
five or six
down from the vehicle and
assaulted us with guns.

constables got

Commissioner:

Q: Did anything happem?

after thatr

A: No investigations WEre: . -

hf;ld but we were told that he
will make - representation te
the G. A. ;

Q: Nothing bas happened’
yet? A: No.

No questions by Counsel.

Mr. C. Kodeeswaran

Mr. Kodeeswaran: Yesterday
I took the evidence of Mahes-
waran. I missed two points,
Might that witness be called.

SINNATHAMBY MAHES-
WARAN: Recalled and affirm-
ed. 47 years, clerk, Office of
the District Director of Works
Jaffna.

Q: Yesterday you referred

to your stay at NagaVihare on
the 1-th evening from 3-30.to
8-30 p..m.? A: = Yes.

Q: Again you referred to
your stay at the Naga Vihare
from 3-30 a. m., to 7-30 a.m.?

Witness
recallied -

he refers to

his losses

N ies.

Q: During the time you
stayed there, there were Po-
lice and Army men?

Z

A: Yes. There were Sin-
halese refugees also.

Q. There was the psiest in
the temple? A: There was
the High Priest.

Q  You were relating to
the Commission about your-
losses?

A: Ilost the Bank Receipt
for the jewellery that were
pawned at the Bank of Cey-
lon, Anuradhapura. My wife’s.
card and one parcel belong—
ing to me. There was also a
Saving Bank Book from the
People’s Bank.

(Mr. Maheswaran’s evidence
on Pages 4 & 5 of this issue):

q ¥
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DR. TERRENCE DASSANAYAKE,

FORMER S. H. S. JA

10th March 1978. (19th day)
Same appearances as before,

Mr. Bartlett Calls:
Dr. Terrence Stanley de Costa
Dasanayaké: Affirmed, 50
years, Superintendent of Health
7 “Services, . Anuradhapura.
) %

“f am presently function-
ing as the Superintendent of
“Health Services, Anuradha-
“pura, Onc time, I was fun-
‘ ctioning as the Superinten-
i3 cideént 'of Health Services, Jaff-
' na. I worked in Jaffna from
" 1st September, 1976 till 19th
August, 1977. I Ieft Jaffna

~ din August, 1977.

Q: You left jaffna due to
‘some threat that was made
to you over the telephone
saying you will be shot like
.a dog if yom worked here?

A. Yes. This telephone cal]
~~was received by a Doctor
‘working in the hospital and
- he conveyed this mess.gcto me.

",,‘+~]’hont=i cail on
A7th evening

. Q. The threat came over
'iihc telephone to this Doctor.
X tating that ‘“Tell your S.H.S.

.asanayake that he will' be

‘a0t like a dog if he con.
= itinued to work in jJalina
A: Yes, that is what he told
- sne, _ .

- = Q: One does not know the
source of that call, but that
‘call did come that morning
_and was communicated to you?

A: The previous evening
‘that call had come. 1 was
told on the 18th morning. I
was told by Dr. Navaratna-
singam.

Q. On the 17th August, 1977
you had reason to write to
.the Superintendent of Police,
Jaffna with copiestothe D.I.G.
Mr. Ana Seneviratne and the
“G. A. Jaffna ?

- A: Yes.

“Q: The subject matter of
‘that letter reads as “Police
-officers in Hospital”? A: Yes.

Key kept at
IPolice station

Q- (Shown XS9) Thisis a
.copy of your letter?

-A: Yes, I have gota copy
“myself. 1 told my Secretary
to send this letter. X59 isa
true copy of the letter I sent
t0 S. P. jaffna. (Paragraph 1
of X59 read by Counsel)

Q: You referred to your
having gone to the G. A’s
conference at the Kachcheri?

A: Yes. The conference was
‘on the morning of the 17th.

Q: Can -you tell what was
the matter that you raised at
that conference of the G. A.?

A: That morning when I
came to my SHS office, there

DIG

was a general strike of all
public servants in Jaffna and
I was unable to get into my
office because the peon had
not come to open the office.
Then I went to the hospital
and’ along with the M. S.
I went to the police station to
get the key. Usually the key
is kept in the police station.

‘From the police station, I
came back to the hospital and
then to my office. At that
time, there was the threat of
a strike by the minor emp-
loyees of the Jaffna hospital
and one of their grievances
was that a labourer working
in the mortuary was assaul-
ted by one police officer the
previous evening and the
second reason they said was
that there were many police
officers in the hospital and
many of them did not have
their identity numbers.

Summoned to

G. A’s conference

‘I told them that at any
cost, the hospital must func-
tion and asked them to ceme
and work. I toid them that I
will see that the police offi-
cers leave the hospital. i was
summoned for a conference at
11 o’clock I think on that

morning by the G. A. and _at_

Mr. Seneviratne, the
SP.a S P Army, ,,V

ments.

‘When it came to matters
of health, Itold the gather-
ing there that there was a
certain strike by the minor
employees and the reasons
(1) there are a large number
of police officers who do not
have their identity numbers
and (2) there was an assault
the previous eévening on a
mortuary labourer by a
police officer.

‘Then I told Mr. Ana Sene-
viratne that I myself had per-
sonally. checked up; before
I came to the conference and
there were 17 police officers
in and around the mortuary,
some of them armed and I
told him that I cannot see the
reason to have so many police
officers to guard the dead
bodies in the mortuary.
DIG Mr. Rudra Rajasingam
was not there.

‘D. L. G; ésked for

assurance’

‘Then Mr. Ana Seneviratna
told me ' “What assurance
could you give for the safety
of the police personnel”. I
said, I cannot give any assu-
rance regarding anyone in
the hospital because three
months ago a baby was stolen
from the Jaffna hospital.

‘I said, anyway, 1 want
you to fulfil five conditions
before you send a police offi—
cer to the hospital. They
are (1) He must bring a
letter from the officer-in-
charge of the police station.

(2) He must be properly clad -

with his identity . numbers.
(3) He must take permission
from the M.S. (4)If he is
armed or unarmed, it must
be so. stated in the letter and
(5) when a police officer is
detailed for hospital duty,
he must be stationed at the
place where he is detailed
for duty and not in other
places. Isaid those conditi-
ons must be fulfilled before
a police officer is sent to the
hospital.

‘Mr. Ana Seneviratne did
agree with me and I think,

and there was a call from, I
think, the Secretary of the
hospital that some police-
men were there - without
nambers. ;

(Commissioner: What déy
was that?

A: On the 17th in the after-
noon,  Sir.)

‘My Secretary and [ deci-
ded to go to the hospital and
we went to Room No. 3
where an inquiry Wwas being
held by the police. There
-were certain witnesses and I
saw a Sub-Inspector, one
Mr. Walter Perera recording
a statement from these wit-
nesses. There were present
three other police officers.
One was a Sergeant and two
were constables,

FFNA TESTIFIES:

The doctor’s
package

‘On the 18th morning when
I came to the hospital at
about 8 a. m. the Medical
Superintendent, General Hos-
pital, jaffna, and the Obs—
tetrician, Dr. Balasingam
came to my office. They told
me that there isa problem
with regard to a  medical
officer. I cannot remember
his name. He was a young
medical officer.

‘The problem was he had
taken into his room ‘three
packages and one large pac-
kage, and the medical offi-
cer devoted much attentiom
to the large package which
appeared like a transmitter

Mr. Ana Seneviratne

asked me:

What

assurance can you
give me of the

= :

~ Police personnel?

5. .
i IR Y 1

he instructed the S.P. Fol-
lowing this, there was some
other discussion and I said
somehow of other we must
run the hospital and I asked
the G. A. to order some
extra rations like rice, sugar,
coconuts because there . was
some’ shortage ‘of food stuffs
and the G. A. did give "an
order to = the .Marketing
Department for extra rations.
He also ordered the M#PCS
to  provide these items
immediately to the hospital.

‘Before the conference was
really over, I asked the G.A.
‘now, we have discussed
these matters. We have tried
to make some ad hoe
arrangements, but  really
what are the reasons for
this present situation? Will
they erupt? I think, we must
try or devote our attention
at the conference te find
remedies”. .

‘No identity ,

numbers’

‘I think, I left the confe-
rence at about 12.15 p. m.
I stayed at the YMCA, Jaffna
and I went there to have
lunch. I came to office and
then my Secretary was there

¢ Nothing is-ever settled ui

‘I really
got angry’

‘None of the -constables
had any identity numbers
and when I questioded one
P. C. he produced his iden-
tity number from his pocket.
The second constable did
not have any identity num-
ber. When I questioned him,
he said, he had not brought
it. Ithink, he Wwas armed.
I really got angry over this
whole issue because I was

-given an assurance the very

morning by the D. I. G, Mr.
Ana Seneviratne and in the
presence of the police officers.

‘I immediately drafted this
letter and got it typed and
asked the Secretary to send
it to the S. P. jaffna. :

‘After that on the 17th I
left at about 4.30 or 5 p.m.
having been in the hospital
back to the YMCA. That
night at about 7 p. m, I came
back to the hospital because
I have to inform the Secre-
tary of Health about the
situation in Jaffna. I got a
call from the hospital and I
went back to the YMCA.

Then I went with Dz. Bala.
singam and the M. S. to the
hospital and went into the
House Officer’s quarters.

‘I went to his room and did
see a package about this size
(witness shows) containing a
met:] instrument with Valves,
something like an old radio,
the identity of which I my-
self don’t know. [ scolded
the doctor for having takenm
this article under these
circumstances.

‘1 'rang up
the Army’

‘He told methat he obtained
it from the shop opposite the
hospital. 1 asked him ‘did
you know the man who gave
it to you’? What is his name?
He said ‘No’. He said ‘I only
know him because I buy my
cigarettes from him.

‘Then I said, ‘somehow or
other, you must get it out of
the hospit :«I. He asked me to
make some arrangements to
remove the instrument. [
thought it was not correct to
inform the police regarding
this because 1 thought the

{Continued overleaf)
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{ continued from page 7)
doctors might be incrimina-
ted more. Therefore, I rang
up the Army and told them,
there is a package, a doubtful
equipment and please come
and remove it and the army
said ‘yes’.

~ “Then I had a conference
with the Specialists Staff at
the Medical Superintendent’s
room where we made arrange-
ments to reserve one ward
in the hospital solely for the
treatment of the police,
army or any other service
personnel rather than putting
them in the various wards in
the hospital. 1his arrangement
was made purely for the
purpose of providing security
for the injured service person-
nei. .

,I saw a man
taking it away’

‘$oon after this, the young
doctor came to. our office
und said thathe has got the
man who has given that ins-
trament, that package. I
asked him ‘did you see that
man take it out of the hospi-
tai premises’. He said ‘I gave
it to him’. I then said ‘that is
not enough; see that he
_takes jt’. Then I checked up
into - his room and Isaw
through the window a man

sarrying it on the pavement.

Q: You did not want this
equipment to be inside the
hospital premises? ~A: Yes.

{Commissioner: Q: What is
that?

A- That was an oval shaped
radio set with Valves.) It was
not a transmitter or anything
“of that kind. It was anold

radio set.

{Commissioner: Q: It must.
be a receiving set?

A: Yes, may be. I didn’t
want to have the set there,
’Sir.)

‘} cannot remember the

oung medical officer’s name.
?&t thgat time, -just before the
conference, ” this Drf. Nava-
ratgasingam told me that he
received two telephone calls
the previous night. Somebody
spoke in English and asked
where the M. S. was. Then
the caller said “Tell your
bloody S. H. 8. that he will
be shot like a dog if he works
in Jaffna”. Well, I said, it
is alright. Then there was the
stoning on the train that was
coming from Colombo bring-

ing injured people. We had
to make some arrangements.

‘I told the M. S. ‘please
despatch some vehicles like
ambulances to bring the pati—
ts to the hospital. Then I

- e

Cif 1o e - OPy v
the M. S. to make o
ments to receive these pati
ents. Then we sawa large
number of people climbing
over the half wall and enter-
ing into the hospital premises.

‘Then I got the expanded
door of the O. P. D. closed to
prevent the people entering
into the O. P. D. They were
anxious to see whether any-
one of their relations was
injured. I told them, ia fact,
I appealed to them along with
the M. S. “please do not
enter aad if vou come in, we
will be not iria position to
give the proper treatmeant to
the patients’”.

‘The people
reacted well’

‘They reacted well and some
patients were treated at the
O.P.D. and some were
admitted to the hospital.

* This happened at 10. 30 a. m.

I was told by Mr. K. Thanika-
salan that there was a threat
on my life. I decided "to go
and meet the G. Ay and the
D.I G. 1 met them at the
Kachcheri and told them that
1 was being threatened and
that I was going to Vavuniya
hospital which came within
my area of jurisdiction.

‘f decided to leave purely
because I had got my son for
a few days and a friend and
his son. We had gone for the
Madhu festival the previous
Sunday and I had to attend t0
some inquiries on the 16th
at Vavuniya. :

L really got angry and
- senl

a letter to the §.

I told the D.I.G. and the
G.A. that I'would leave jaffna

and go to Vavuniya. I told

that to Mr. Ana Seneviratne

the D.I.G¢ andthe G.A. Then

the D.I'C. Mr. Ana Senevi-
. 0. s

g on’g

I told them that ' 1o

after the work in the whol

district anff T left at 1 p. m.

Car hit by
& hwae

On our way, between Man—
kulam and Puliyankulam my
car was damaged. Somebody
from the jungle hit my car
with a stone. The windscreen
got damaged. My friend’s son
was cut. He was bleeding
profusely.

1 thought the best thing
was to drive without stopping.
I bandaged the child’s injury
and drove to Vavuniya hos-
pital and got the injury dress-
ed. I got the child attended
to. I decided to go to Colombo,

1 stayed at Vavuniya and
on the following morning I

left Vavuniya on the 19th.

We weredriving towards Anu-
radhaapura. Between the 4th
and 5th mile post the road
was at an elevation and it
then had a decline. When I was
going down the incline 1 saw
the road blocked with trunks
of trees. There were about
five or six perscns with clubs
and they stopped our car.

L said coconut
fell on the car

Those people said that I
was not a Sinhalese but a Bur-
gher. They said thatmy friend
was a Tamil. I spoke to them
in Sinhala. They said I did

not speak Sinhala welk. I was
asked to get down from the
car. My son asked me not to
get down. Someone in the
crowd said that we were
Sinhalese., 1 got down from
the car:

1 showed them 1
licence and the insurance certi-
ficate. A woman said thatl
was a Sinhalese. They asked
me how my car got damaged.
I told them that a coconut
fell on my car. 1 went to the
S.H.S. Anuradhapura and re-
Jated the story to him Dr.
Wijewardene the S.H.S. was
there at that time.

| was shocked
at the sight

1 went up to the mortuary

and I was shocked at the sight

" I saw. There were 15 or 16

dead bodies in different post—
pres and in different stages of
putrefaction. I reported to the
‘Head Office. I was asked to
take leave. I met the Secre-
tary Ministry of Health.

Then T got a telephone call
on the 23rd stating that Anu-
radhapura had been abandoned
as regard the medical facilities.
I was instructed to go there
for a few days. They sent me
an army escort and wanted
me to go there. That wason
the 23rd August.

- car

1 wrote a letie:

tothe A.G.A Vavuniya. T

1 came to Anuraé
I got the windscreen
dttended to. 1
the receipt for the
effected. No com
was paid to me for
and the damage to
ls pis jos:

and G.A. :IIsequ

and
Rs. 1975/- on the rep
I am entitled to compen

in that sum. =

40 do;to;s

When I came to Ags!
pura the entire healths
there were at a st
Out of 47 institutions
area only 3 were functé
At Anuradhapura h
where there are over 40d
only five doctors were wo
ing.

~ Lhad to reorgan
institutions in the a
to organise  Mobil
Services. | saw to it th
least some elementary
services were maintait
Anuradhapura,

(Dr. Dasanayake's ev
will be continued in the
issue)

%  Trouble

in Kandy — ex - Unt:
lecturer Dr. Narendiran test

% Mpr. Wahala, Chief clerk, E.O-
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